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HIVATALOS JELENTÉSEK. 

V á l a s z t m á n y i ü l é s 1916 m á j u s 2-án. 

Elnök: BELLA LAJOS alelnök. 

1. Titkár jelenti, hogy az utolsó választmányi ülés óta a következő uj 

tagok jelentkeztek : 

1. BALLENEGGER RÓBERT dr. m . k ir . 3. GSTETTNER KATALIN dr . egyet, gya-

geologus. Budapest. kornok. Budapest. 

2. FEJÉRVÁRY GÉZA GYULA báró, egyet. 4. Ru isz GYULA kir. jószágigazgató, 

tanársegéd. Budapest. Komárom. 

2. Titkár jelenti továbbá, hogy az előfizetők sorából a következők kiléptek : 

í . LESZIH ANDOR múzeumi őr. Mis- 2. ROEMER CAROLA operaénekesnő. 

kolc. Budapest. 

3 ÉRSEKI FŐGIMNÁZIUM. Nagyszombat. 

3. Titkár a pénzügyi viszonyokat ismertetve a következőket je lent i : 

Az alaptőket gyarapították: 

1. MAROS IMRE m. kir. geologus 450 kor. — ül i . 

2. HILLEBRAND JENŐ dr. múz . segédőr . . . . 150 n — „ 

3. KADIÓ OTTOKÁR dr. m. kir. osztálygeologus . . 200 „ — „ 

Összesen . . 800 kor. — fill. 

A forgó tőke álladéka április hó végén: 

1. Bevétel 2091 kor. 32 fill. 

2. Kiadás 1222 n 98 „ 

3. Maradék 868 kor. 34 fill. 

4. Titkár jelenti, hogy LAMBRECHT KÁLMÁN dr. vál. tag kérvényt nyújtott 

be, melyben a fossilis madarakat tartalmazó barlangok és kőfülkék rétegtani viszo-

nyainak tanulmányozására és esetleges gyűjtésekre 200 kor. költséget kér. A 

választmány a kért költséget megszavazza. 

4. Titkár jelenti, hogy újabban a gazdák figyelme a foszforos agyagokat 

tartalmazó barlangokra terelődött, s hogy ezeket gazdasági szempontból kiaknázni 

óhajt ják. Ez ügyben a m. kir. Földtani Intézethez a földmivelésügyi m. kir. mi-

nisztérium és a Műtrágyát Értékesítő Szövetkezet részéről ügyiratok érkeztek. Ezt 

megtudva a szakosztály vezetősége az intézethez avval a kéréssel fordult, hogy az 

ügy tárgyalása alkalmával a szakosztály véleményét is meghallgassa. 

A Földtani Intézet olykép határozott, hogy az ügy tárgyalására az intézet 

tagjai közül meghívta: KADIC OTTOKÁR titkárt, HORUSITZKY HENRIK és KORMOS 

TIVADAR dr. vál. tagokat. Nevezettek véleménye szerint eddig kevés barlang isme-

retes, mely foszforsavas agyagot tartalmazna, tájékozódást csak úgy lehetne nyerni, 

ha egyes alkalmas barlangokat ilyen szempontból átkutatnánk. A Földtani Intézet 

ebben az értelemben felterjesztést tett a földmivelésügyi m. kir. Miniszter Úrhoz. 
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5. Titkár jelenti, hogy a szakosztály f. évi február hó 26-án tartott rend-

kívüli gyűlésén a Hermán Ottó-barlang ismertetése alkalmával SZONTAGH TAMÁS dr. 

azt az indítványt tette, hogy a szakosztály állítson HERMÁN OTTÓ-nak a róla el-

nevezett barlang bejárata fölött emléktáblát. 

A választmány lelkesedéssel fogadja az indítványt, elhatározza, hogy a 

Borsod-Miskolci Muzeum-mal együtt emléktáblát emel HERMÁN OTTÓ-nak s bizott-

ságot kü ld ki, hogy az emléktábla föláll ítása részleteit kidolgozza. E „ H e r m á n 

Ottó emléktábla bizottság*-ba beválasztja BELLA LAJOS alelnököt elnökül , KADIC 

OTTOKÁR dr. titkárt előadóul és LAMBRECHT KÁLMÁN dr. vál . tagot bizottsági tagul. 

6. Titkár bemutatja : KORMOS T. és LAMBRECHT K : „A Pilisszántói kő-

fülke. Tanulmányok a postglaciális kor geologiája, ősipara és faunája köréből" 

című monographiát . 

Jegyezte: KADIC OTTOKÁR titkár. 

A H e r m á n O t t ó e m l é k t á b l a b i z o t t s á g á n a k ü l é s e 1916 m á j u s 4-én. 

Elnök: BELLA LAJOS alelnök. 

1. Elnök megnyit ja az ülést és jelenti, hogy a szakosztály vá lasztmánya 

1916 május 2-án tartott ülésén a fennebb említett bizottságot küldte ki avval a 

feladattal, hogy a Hermán Ottó emléktábla felál l í tásának részleteit kidolgozza. 

2. Előadó jelenti, hogy a szakosztály vá lasztmánya 1915 j anuá r 9-én tar-

tott ülésén már elhatározta volt, hogy a Borsod-Miskolci Muzeumma l együtt 

HERMÁN OTTÓ-nak a Szeleta-barlang bejáratában emléktáblát emel. Ez a határozat 

tehát olykép módosul , hogy az emléktábla nem a Szeleta-barlang bejáratában, ha-

nem a sokkal a lka lmasabb puskaporosi Szinva-szorosban levő Hermán Ottó-bar-

lang bejárata fölött talál elhelyezést. 

3. Előadó jelenti továbbá, hogy az emléktábla márványlapjá t SZONTAGH 

TAMÁS dr. aligazgató űr fogja a jándékozni , a bevésés költségét a szakosztály, az 

elhelyezés költségét ellenben a Miskolci Műzeum vál la lhatná. 

4. Elnök bemutatja az emléktábla szövegének két tervezetét, melyek közü l 

az egyiket az elnök, a másikat LAMBRECHT KÁLMÁN dr. szerkesztette. Rövidségénél 

fogva elnök inkább az utóbbit a jánl ja . A bizottság a LAMBRECHT dr. szövege 

mellett dönt, mely következőképen hangzik : 

A borsodi Bükk e barlangját 

HERMÁN OTTÓ 

emlékének szentelte 

a M a g y a r h o n i F ö l d t a n i T á r s u l a t 

B a r l a n g k u t a t ó S z a k o s z t á l y a 

és 

a B o r s o d - M i s k o l c i M u z e u m . 

— 1916 — 

A m a g y a r s á g é r t é l t . 

A l k o t á s a i b a n é l a m a g y a r s á g . 
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5. Elnök indítványozza: az emléktábla elhelyezése és leleplezése szerény, 

de mégis ünnepélyes keretekben szeptember hó második telében történjék. E cél-

ból előzetes értesítés és meghívás küldendő a Barlangkutató Szakosztály és a Föld-

tani Társulat tagjainak, valamint mindazon testületeknek és személyeknek, akikkel 

HERMÁN OTTÓ közelebbi kapcsolatban állott. 

Tekintettel arra, hogy előadó a nyár folyamán kutatásokkal lesz elfoglalva, 

a bizottság felkéri LAMBRECHT KÁLMÁN dr. urat, hogy a leleplezési ünnepély elő-

készítését és szervezését átvegye. 

J e g y e z t e : KADIC OTTOKÁR d r . 

Választmányi ülés 1916 június 2-án. 

Elnök: BKLLA LAJOS alelnök. 

1. Elnök megnyitja az ülést és jelenti, hogy a szakosztály elnökétől, LEN-

HOSSÉK MIHÁLY dr. úrtól levél érkezett, melyben értesíti a választmányt, hogy 

nagyfokú elfoglaltságánál fogva elnöki tisztségéről lemondani kénytelen. 

A választmány mély sajnálkozással és őszinte íájdalommal fogadja érdemek-

ben dús. kipróbált vezérének távozását, de kénytelen meghajolni a visszavonha-

tatlan elhatarozás és annak indokai előtt s köszönetet szavaz a távozó elnöknek 

eddigi vezetéseért. 

A választmány egyúttal fölkéri BELLA LAJOS alelnököt, hogy a következő 

közgyűlésig, amikor az új elnök választása megtörténik, a szakosztály ügyeit vezesse. 

2. Elnök fölhívására LAMBRECHT KÁLMÁN dr. jelentést tesz a Hermán Ottó 

emléktábla fölállítására vonatkozó eddigi tevékenységéről. 

A választmány elhatározza, hogy, ha a háborús viszonyok megengedik, a 

leleplezési ünnepélyt f. é. szeptember hó 24-én, vasárnap tartja meg. 

J e g y e z t e : KADIÓ OTTOKÁR dr . t i tkár . 
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BESPRECHUNGEN. 

AQU1LA. Zcitschrift der königl. ung. Ornithologischen Centrale. Band XX I I . 1915. 

Aus dem reichen Inhalt der genannten Zeitschrift sind für das Studium der 

Höhlenforschung gevvissermassen interessant die Publikationen Dr. KOLOMAN 

LAMBRECHT'S, in welchen verfasser zahlreiche neue fossile Vogelreste ver-

schiedener ungarischen pleistocánen Höhlení'aunen beschreibt. Es seinen hier nur 

das erste fossile Rest des Uhu (Bubo maximus FLEMM.) aus der Ottó Herman-

Höhle und Syrrhaptes paradoxns aus der Felsnische Pilisszántó erwáhnt. Letzteres 

ist das erste fossile Rest dieses interessanten characteristischen Steppenvogels. 

AMTLICHE MITTEILUNGEN. 

Ausschusss i t zung am 2. Ma i Í916. 

Vorsitzender: L. BELLA. 

1. Sekretár beriehtet, dafi der Fachsektion seit der letzten Sitzung vier neue 

Mitglieder beitraten, drei Abonnenten aber austraten. 

2. Sekretár beriehtet, dafi das Grundkapital durch Funtiationen einen Zu-

wachs von 800 K erfuhr. Der Kassenstand beláuft sich mit Ende April auf 

868 K 34 h. 

3. Sekretár legt ein Gesuch des Ausschufimitgliedes K. LAMBRECHT in dem 

um Zuweisung von 200 K zur Erforschung von fossile Vogelreste enthaltenden 

Höhlen und Felsnischen gebeten wird. Der Betrag wird genehmigt. 

4. Sekretár beriehtet, daö sich die Auímerksamkeit der Landwirte neuestens 

den Phosphormaterial führenden Höhlen zuwandte, die nun aus wirtschaftlichem 

Gesichtspunkte ausgebeutet werden sollen. In dieser Sache liefen zur Geologischen 

Reichsanstalt seitens des Ackerbauministeriums und des Verbandes zur Verwertung 

von Kunstdünger Schriften ein. Die Reichsanstalt berief zur Besprechung dieser 

Angelegenheit die Ausschuömitglieder H. HORUSITZKY, TH. KORMOS und den 

Sekretáren 0 . KADIÓ. Die genannten erklárten, daö bisher nur wenig Höhlen aus 

diesem Gesichtspunkte bekannt sind, und schlugen vor einzelne geeignet erschei-

nende Höhlen durchforschen zu lassen. In diesem Sinne wurde an den Ackerbau-

minister beriehtet. 

5. Sekretár beriehtet, daö TH. V. SZONTAGH in einer der letzten Sitzungen 

den Antrag stellte, die F'achsektion möge an der Hermán Otto-Höhle eine Gedenk-

tafel an O. HERMÁN anbringen lassen. Der Vorschlag wird mit Begeisterung an-

genommen, man beschliefit in dieser Angelegenheit AnschluÖ an das Borsoder 

Muzeum in Miskolc zu suchen. 

8* 
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6. Sekretár legt die soeben erschienene Arbei t : KORMOS und LAMBRECHT : 

„Die Felsnische Pilisszántó. Zur Geologie. Industrie und Fauna der postglacialen 

Zeit" vor. 

S i t z u n g des Au s s chu s se s z u r E r r i c h t u n g d e r O t t ó H e r m a n - G e d e n k t a f e l 

am 4. Mai 1916. 

Vorsitzender: L. BELLA. 

Referent 0 . KADIC trágt die Geschichte der Angelegenheit vor, und berichtet, 

dafi kön. Rat TH. V. SZONTAGH sich erbot, die Marmorplatte íür die Gedenktafel 

zu Spenden. die Kosten der Verfertigung der Inschrift wird die Fachsektion und 

das Borsoder-Museum in Miskolcz gemeinsam tragen. 

Sodann wird der Text der Inschrift verlesen und genehmigt und schliefilich 

das Programm der Enthü l lung festgesetzt. Die Enthü l lung soll in der zweiten 

Hálfte des Monats September erfolgen. 

Ausschusssitzung am 2. Juni 1916. 

Vorsitzender: L. BELLA. 

Vorsitzender legt ein Schreiben des Prásidenten der Fachsektion Prof. M. 

v. LENHOSSÉK. in welcher der Prásident mit Berufung auf seine vielseitige Inan-

spruchnahme, die Niederlegung seines Amtes ankündigt . 

Das Scheiden Prof. M . v. LENHOSSÉK'S wird mit aufrichtigen Bedauern zur 

Kenntnis genommen und Vizeprásident L. BELLA bis zum Ende des laufenden 

Zyklus mit der Leitung der Fachsektion betraut. 

K. LAMBRECHT erstattet Bericht über die Lage der Angelegenheit der Ottó 

Hermán Gedenktafel. 
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